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Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri
Den  3/12 2008

TALE til SAMRÅD 3. DECEMBER 2008
(Det talte ord gælder)

(Spørgsmål M )

”Vil ministeren redegøre for regeringens planer for hjemtagning af EU-
landdistriktsstøttemidler i perioden 2007-2013?”

(Spørgsmål N )

” Vil ministeren redegøre for årsagen til ikke at ville hjemtage alle de til 
Danmark allokerede EU-landdistriktsmidler i perioden 2007-2013?

(Spørgsmål O )

” Vil ministeren redegøre for konsekvenserne for landdistrikterne, naturen og 
miljøet ved ikke at hjemtage alle de til Danmark allokerede EU-
landdistriktsmidler i perioden 2007-2013?”

Udvalget for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri 2008-09
FLF alm. del Svar på Spørgsmål 114
Offentligt
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Indledning
(Samlet 
besvarelse)

- Jeg vil give en samlet besvarelse af de tre spørgsmål.

- Ud fra de stillede spørgsmål N og O kunne man        

       forstå, at regeringen har besluttet, ikke fuldt ud at 

        bruge de midler, som EU i 2009 stiller til rådighed 

        under landdistriktsprogrammet. 

- Det er imidlertid sådan, at landdistriktsmidlerne 

fordeles inden for en 7-årig ramme, hvilket betyder, 

at vi ikke behøver at anvende lige mange penge 

hvert år. Midler, som ikke bruges i 2009, kan altså i 

stedet bruges i 2010 eller 2011. – Ja der er faktisk 

mulighed for at anvende midlerne helt frem til 2015. 

- Og det er rart at have penge i baghånden, for 

regeringen planlægger i øjeblikket med Grøn Vækst, 

hvordan landbruget i de kommende år skal udvikles, 

samtidig med, at forholdene for miljø og natur 

forbedres. Grøn Vækst bliver fremlagt ved årsskiftet. 

- Vi står altså i en situation, hvor vi på den ene side 

skal løfte en række betydelige opgaver vedrørende 

natur, miljø, og udvikling af såvel landbrugs-

erhvervet som landdistrikterne i almindelighed.

- På den anden side har vi en række finansierings-

muligheder, hvor landdistriktsprogrammet indgår.
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- Regeringen har med Grøn Vækst igangsat en proces, 

hvor vi på den ene side sikrer overblik over 

opgavernes omfang og deres mulige løsninger, og 

samtidig får overblik over hvilke finansieringskilder 

vi kan bruge og hvordan.

- Vi er lige nu midt i den proces, og det er derfor 

simpelthen for tidligt, at komme med udmeldinger 

på enkeltstående områder. Herunder udmeldinger om

anvendelsen af EU´s landdistriktsmidler.

- Jeg vil dog gerne her erindre om, at regeringen som 

pejlemærke ønsker at afsætte 75 % af landdistrikts-

programmets midler til natur- og miljøindsatser og 

25 pct. af midlerne til erhvervsrettede og øvrige 

aktiviteter i landdistrikterne, hvilket fremgår helt 

klart af regeringsgrundlaget.

Sundhedstjek, 
nye 
modulerede 
midler - og 
artikel 68.

- Jeg er glad for, at Danmark fik sat så tydelige aftryk 

på det nyligt vedtagne sundhedstjek, som vi gjorde. 

Et af de væsentligste resultater blev, at vi i årene 

2010-13 får tilført yderligere 5 pct. i modulerede 

midler fra landbrugspolitikkens søjle 1 til 

landdistriktsprogrammet. 

- Det svarer til  omkring 880 mio. kr. i såkaldt nye 

modulerede midler, som kan anvendes i årene 2010-

13. Midlerne kan lægges til de EU-midler, vi 

allerede råder over. De nye modulerede midler skal 

bruges til en indsats for miljø, natur og klima. 
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- Samtidig giver den nye artikel 68 mulighed for i 

samme periode at bruge op til 750 mio. kr. om året 

på miljøindsatser. 

- Alt i alt har sundhedstjekket givet os et godt 

udgangspunkt for at understøtte de nødvendige 

initiativer, der vil blive identificeret i forbindelse 

med Grøn Vækst. 


